
V dnešním čísle se ode mne dozvíte 
například o investicích obce na rok 
2025, které jsme vám představili v mi- 
nulém čísle, o aktualizaci odpadové- 
ho hospodářství, o možnosti pořízení 
kompostéru pro každou nemovitost 
i o podepsání smlouvy o vytvoření 
školského obvodu v Hořovicích.
Pan Štěpánek ve svém příspěvku 
nás opět potěší s historickým téma- 
tem, tentokrát o podlužském ovčínu  
a ovčáctví v obci.
Fotookénko paní Trejbalové je z tu- 
ristické akce „Pešíkův pochod“.

Ve zpravodaji dále najdete zprávy  
i z kulturního dění, sportu, činnosti 
mateřské školy apod.
Opět využívám svého úvodního 
slova a žádám občany o poskytnutí 
historických fotografií s popiskem, 
popřípadě článků o obci z různých 
zájmových oblastí, které můžeme  
s vaším souhlasem použít v některém  
z dalších vydání zpravodaje. 
V tomto čísle vzpomínám na Ing. 
Stelšovského, stejnou možnost uve- 
řejnění oznámení či přání občanům, 
kteří se dožívají životního jubilea,  

Úvodní slovo starosty obce
Vážení občané, 
nyní vychází již čtvrté číslo Podlužského zpravodaje. Distribuce bude 
probíhat podobně jako u předešlého čísla. Zpravodaj č. 4 bude k vyz- 
vednutí v budově OÚ, v prodejně COOP, v pohostinství Garáž u paní 
Horské a po dobu prázdnin i u stánku s občerstvením na hřišti TJ Sparta 
Podluhy. I čtvrté vydání bude pro obyvatele z rozhodnutí zastupitelstva 
zdarma.

Podlužský 
4. číslo, červenec 2025
Zdarma zpravodaj

vzpomínku na zemřelé občany  
i oznámení o narození nových ob- 
čánků obce máte i vy čtenáři. 
Mohu dále s potěšením konstatovat 
zvýšený zájem občanů o kulturně 
společenské a sportovní vyžití v obci  
i o zapůjčování knih v obecní 
knihovně. Využití tenisového kur- 
tu, multifunkčního hřiště, dětského 
hřiště a workoutu je na stálé výši, 
nově začali naše multifunkční hřiště 
využívat zaměstnanci Hasičského 
záchranářského sboru z Hořovic. 
Jen obecní posilovna není v poslední 
době využívána vůbec, což si myslím, 
že je velká škoda.
Jsem naopak rád, že občané kladně  
reagují na konání kulturně spo- 
lečenských akcí v budově obecního 
úřadu, kde využívají prostory vzniklé 
na bývalé půdě budovy realizací 
dotačního projektu. 

Pokračování na straně 2.

Máje 2025.
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Dokončení ze strany 1.
Proběhlo zde mnoho akcí, jako 
kabaret, cestovatelské večery, ochut- 
návky vín, naučný program pro děti 
z mateřské školy, relaxační večer,  
tématická přednáška o historii obce, 
akce pro děti, např. při rozsvícení 
vánočního stromu a další. Prostory 
lze též využít i k promítání filmů, 
neboť obec v rámci vybavení zakou- 
pila i promítací techniku, která byla 
již také mnohokrát využita. 
Dolní část budovy užívají pravidelně 
například cvičenky pod vedením 
Ing. Ivy Krausové, dále se využívá při 

volbách, vítání občánků i při konání 
zasedání zastupitelstva obce.
Také ve čtvrtém vydání zpravodaje 
jsou články a informace, které určitě 
zaujmou širokou veřejnost v obci  
a možná se poté i někteří občané  
zapojí do zdejšího dění.
Zpravodaj bude k dispozici nejen  
v listinné podobě, ale opět na strán- 
kách obce www.obecpodluhy.cz,  
aplikace Munipolis a obecního Face- 
booku. 
Chtěl bych opět také poděkovat 
občanům, kteří pomáhají vedení  
obce při různých činnostech, ať jsou 

Úvodní slovo starosty obce

Ing. Ladislav Stelšovský v roce 2003,  
kdy byl starostou obce Podluhy.

to zastupitelé, členky nebo členové 
jednotlivých komisí při zastupitel- 
stvu obce, pořadatelé jednotlivých 
akcí, občané, kteří se snaží udržovat 
pořádek na veřejném prostranství, 
členové obecních spolků.
Moje poděkování patří zejména všem 
slušným občanům, kteří přispívají 
k bezproblémovému a příjemnému 
soužití lidí v naší obci.
Věřím, že si každý najde ve zpravodaji 
svá témata, která jej zajímají. 
Přeji vám příjemné čtení. 
Na závěr bych chtěl všem občanům 
popřát příjemné a pohodové prožití 
letních měsíců, které povede k na- 
brání co nejvíce sil.

Josef Huml, starosta obce

Přes mnohé potíže, s kterými se musel vyrovnat po svém 
nástupu do pozice starosty, začal právě on posouvat obec 
správným směrem tak, jak jsme si to my, ostatní zastu- 
pitelé, představovali. Obec se pod jeho vedením rozhodla 
využívat dotační tituly, začaly se rekonstruovat budovy 
obecního úřadu, Pastušky, Mateřské školy, kapličky, 
proběhl nákup první komunální techniky, se kterou  
se začala obec pravidelně starat o travnaté a jiné plochy  
včetně fotbalového hřiště, kde se odehrávaly obecní  
akce apod.
Ve funkci starosty působil do roku 2010, v následujících 
volbách byl zvolen místostarostou a v této pozici setrval 
do roku 2022.
Od roku 2010 jsme spolu strávili v jedné kanceláři  
12 let poté, co mne oslovil s návrhem na mou kandida- 
turu na pozici starosty. Jako člověka a osobnost jsem 

Láďu měl možnost poznat již při společném působení  
ve fotbalovém mužstvu Sparty Podluhy, kdy byl přede- 
vším kamarádem, ale od roku 2010 jsem ho blíže začal 
poznávat i jako kolegu, odborníka, člověka s bohatými  
životními zkušenostmi, který mi při mém nástupu  
do pozice starosty velice pomohl nezištnými radami, 
svými kontakty a způsobem jednání.
Na Láďu budu vzpomínat jako na velice inteligentního, 
kamarádského, vtipného a obětavého člověka s velkým 
životním rozhledem, který měl zároveň své zásady, 
kterých se držel do konce života.
V souvislosti se odchodem Ing. Stelšovského obec  
zorganizovala v sobotu 26.4.2025 rozloučení ve spole- 
čenských prostorách obce, kterého se zúčastnilo více jak 
70 lidí včetně nejbližší rodiny. Josef Huml

Vzpomínka  
na Ing. ladislava 
stelšovského
V úterý 15. dubna 2025 zemřel ve věku 82 let pan Ladislav 
Stelšovský, který působil ve vedení obce Podluhy v letech  
2002 – 2022 v pozicích starosty a místostarosty.
Pro mne osobně byl Láďa nejdříve sportovním vzorem, působil 
jako ligový hráč a poté trenér ledního hokeje ve Škodě Plzeň, 
poté i v druholigovém Milevsku. Po uvolnění společenských 
poměrů v zemi odešel v roce 1992 do Itálie, kde trénoval  
mladé hokejisty celých 10 let.
V roce 2002 se Láďa rozhodl pro návrat z Itálie a zároveň pro 
kandidaturu do zastupitelstva obce. Ve volbách kandidátka 
pod vedením Ládi uspěla a v roce 2002 se stal starostou obce.
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Investice obce v roce 2025
Projekt  
„Rekonstrukce a rozšíření 
obslužné komunikace“ 
Jedná se o rozšíření místní účelové komunikace 3u,  
navazující na místní komunikaci 4c, o kterém jsem vás 
informoval v minulém vydání zpravodaje. Díky této 
zrekonstruované komunikaci bude umožněn přístup 
ke schválené stavební lokalitě Z 2 a také přístup 
majitelů pozemků a hospodařícím společnostem  
k polnostem nad stavební lokalitou Z 2 bez zatížení  
komunikace v blízkosti areálu Mateřské školy Podluhy. 
Po vypracování projektové dokumentace v roce 2024 
dopravním projektantem Ing. Jiřím Jodlem byly v rámci 
probíhajícího stavebního řízení u MěÚ Hořovice oslo- 
veny dotčené orgány, mezi nimi i ČEZ, a.s. Společnost 
ČEZ, a.s. schválení projektu podmínila přeložkou vedení 
VN 22 kV z nadzemního na podzemní od trafostanice  
na pozemku parc.č. 920/3 až k trafostanici před domem 
č.p. 207 (u památného dubu). Veškeré náklady s tím  
spojené měla hradit obec Podluhy z vlastních prostředků 
v celkové výši cca 4.400.000,- Kč. Na základě tohoto 

vyjádření rozhodlo zastupitelstvo na březnovém zasedání 
o úpravě původního projektu rozšíření výše uvedené 
komunikace tak, že distribuční vedení VN 22 kV by se 
přeložilo pouze od trafostanice BE_0070 na pozemku 
parc.č. 920/3 k nadzemnímu vedení VN na pozemku 
parc.č. 905 v k.ú. Podluhy. Tím se nám náklady, které 
bude povinna hradit obec, podařilo snížit na částku cca 
1.500.000,- Kč. Se společností ČEZ, a.s. již máme po- 
depsanou smlouvu o realizaci přeložky. 
Také se nám podařilo směnit a vykoupit pozemky 
potřebné k realizaci této investiční akce o výměře 1083 m2 
včetně zaměření a zavkladování do Katastru nemovitostí 
za minimální částku 49.856 Kč. Majitelům dotčených 
pozemků patří poděkování za vstřícné jednání. 
Nyní čekáme na ukončení stavebního řízení a poté 
chceme začít se zemními pracemi.
Výběrové řízení na dodavatele stavby proběhne v měsíci 
září 2025.
Po vydání stavebního povolení se také pokusíme získat 
dotaci z prostředků Ministerstva pro místní rozvoj nebo 
z prostředků Středočeského kraje.
V návrhu rozpočtu obce pro rok 2025 je na projekt  
alokována částka ve výši 1.400.000,- Kč.

867

91/43

91/40
91/41

91/42

224

27/6

30/1

27/20

254/13

91/4

27/2

286

91/27

377

86/6

27/4

254/6

27/21341

27/14

86/4

33/1

86/3

91/35
254/12

27/17

91/19

28

86/5

254/19

30/2

91/17

34

86/1

91/5

91/13

318

254/14

805/3

91/33

87/3

91/18

29/2

254/18

27/13

254/11

91/34 91/9

91/28

87/1

805/2

339

91/32

91/31

29/1

91/29

79/2

91/37

91/36

79/3

33/3

91/8

79/1

86/2

27/8

91/30

90

33/2

805/4

254/34

853854

91/38

381

407

871

872

873

77

254/27

254/29

254/30

254/31

257

775/27

858/2

387

406

859/2

391

860/2

396

1362

989

904
905

907

920
921

922

923

TS

2,5%

PRO
DLO

UŽE
NÍ M

ÍSTN
Í OB

SLU
ŽNÉ

 KO
MUN

IKAC
E - d

l. 118,08m

MO2
  8,5/5,5/30

2,5%

0,751,00

NAPOJENÍ NA STÁVAJÍCÍ KOMUNIKACI
ŘÍZNUTÍ A ZALITÍ SPÁRY ASF. EMULZÍ

NAPOJENÍ PLÁNOVANÉ KOMUNIKACE - LOKALITA Z2 (DLE ÚP)
NAPOJENÍ ASFALTOVÝCH POVRCHŮ - ŘÍZNUTÍ A ZALITÍ SPÁRY ASF. EMULZÍ

NAPOJENÍ NA STÁVAJÍCÍ POLNÍ CESTU
ZAPUŠTĚNÝ SILNIČNÍ OBRUBNÍK

STÁVAJÍCÍ NÁLETY - ODSTRANĚNÍ

STÁVAJÍCÍ NÁLETY - ODSTRANĚNÍ

+2
+2

+10

+2
+2+10

+10

+10

+10 NAPOJENÍ NA STÁVAJÍCÍ CHODNÍK

MÍSTO PRO PŘECHÁZENÍ

MÍSTO PRO PŘECHÁZENÍ

MÍSTO PRO PŘECHÁZENÍ
SOUČÁST PROJEKTU PRO LOKALITU Z2

VÝHLEDOVÁ KOMUNIKACE
A CHODNÍK DLE ÚP

STÁVAJÍCÍ LAMPA VO - NAPOJENÍ NA VEDENÍ A OVLÁDÁNÍ VO

+0

5,50

2,00

0,50

NOVÝ OBRUBNÍK - ZVÝŠENÍ NÁŠLAPU NA +10 cm

2,0%

2,0%

2,0%

ZÚ
=Z
O1

  0
,00

0 0
0

KO
1 
 0
,0
08
 3
2

ZO
2 
 0
,0
12
 5
9

KO
2 
 0
,0
25
 9
1

LO
M1

  0
,07

4 0
7

5,50

0,50

0,50

0,75

1,00

0,1

4,7%

dl. 147,8
4 m

0,0
00
 00

4,7%

dl. 118,0
8 m

0,1
18
 08

A´

A

B´

B

VO 
CYK

Y 4x
16 m

m
2  - 18

4,81
 m

+0

+2
+2

3,0

+2
+2

+10VO

VO

VO

VO

VO

VO

VO

Obec Podluhy, č. p. 51, 26801 Podluhy, IČ: 00233731

Podluhy

NÁVRH 

LEGENDA
STÁVAJÍCÍ STAV

24-07

Ing. Jan Vlček

Prodloužení místní obslužné komunikace

Podluhy 02/2024Středočeský

50 m2520151050

Ing. Jan HlomIng. Jan Hlom Ing. Petr Starý, Ing. Jan Hlom

594 x 840

DÚR+DSP

C3

1:500

Koordinační situační výkres

ING. JIŘÍ JODL - ISP - inženýring, stavby, projekce
Ořech 225, 252 25 - p. Jinočany
Vypracoval Kreslil Zodpovědný projektant HIP

Datum

Stupeň

Obecní úřad

Investor

Zakázka

Obsah Číslo přílohy

Číslo zakázky

Počet formátů

Měřítko

Číslo kopie

Kraj

NÁVRH JINÁ DOKUMENTACE

VÝHLED DLE ÚZEMNÍHO PLÁNU

+10, +2

VO

Projekt nové  
komunikace.



4

Vybudování přístřešku 
v areálu obecního domu 
Pastuška č.p. 26
Plánovaný projekt byl již také blíže představen v mi-
nulém vydání zpravodaje. Rozhodli jsme o rozšíření 
přístřešku z roku 2022 o dalších cca 7 m směrem 
k nemovitosti č.p. 25. 
V návrhu rozpočtu počítáme s částkou cca 700.000,- Kč, 
která bude sloužit i k zemním úpravám v areálu. 
V měsíci srpnu bude na základě projektované doku-
mentace akce provedeno výběrové řízení na dodavatele 
stavby.
Realizace by měla být dokončena v prosinci 2025.

Pořízení kamerového 
systému v obci
Pořízení kamerového systému za účelem ochrany ob-
jektu č.p. 51 bylo schváleno zastupitelstvem v prosinci 
2024. Kamerový systém byl vyprojektován na ochranu 
budovy Obecního úřadu pro oba dva vstupy do bu-
dovy a na ochranu technického zázemí obce v areálu 
č.p. 26 – Pastuška včetně monitoringu kontejnerů 
na ocelový šrot a bioodpad.
Vlastní realizaci projektu provedla firma SECURIM, 
s.r.o. v měsíci červnu za cenu 107.039,71 Kč.
Součástí projektu je i úsporné osvětlení stavby kapličky 
a vypracování předpisu na ochranu osobních údajů dle 
požadavku GDPR.
Obec bude vybavena vjezdovou tabulí s oznámením 
o přítomnosti kamerového systému.

Revitalizace nátěru fasády 
budovy Mateřské školy 
Podluhy 
Na základě rozhodnutí zastupitelstva z dubna 2025 
o provedení revitalizace fasády budovy Mateřské školy 
Podluhy č.p. 89 včetně provedení konečného nátěru 
bylo vypsáno výběrové řízení na dodavatele prací. 
Vítězná firma je vázána termínem dokončení díla včetně 
předání termínem 31.8.2025. Grafický návrh díla byl 
konzultován s vedením Mateřské školy. Náklady na revi-
talizaci fasády činí 919.538,- Kč.

Projekt cyklostezky 
do Hořovic
Jak jsem již uvedl v minulém čísle zpravodaje, obec 
v rámci Pozemkových úprav v katastrálním území 
Podluhy získala pozemky (parc.č. 1053, 1191 a 1223) 
za účelem vybudování cyklostezky a turistické trasy 
do Hořovic přes lesopark Dražovka. Pozemky vedou 
od hřiště směrem k příbramské cestě podél kraj-
ské komunikace parc.č 1054. 205 m od příbramské 
cesty odbočují až k lesoparku a podél něj vyúsťují 
k příbramské cestě parc.č. 1173 vše v k.ú. Podluhy.
K napojení s lesoparkem dojde u rybníku Velká Dra-
žovka, o čemž jsem již předběžně domluvený s Ing. 
Davidem Gruntem.  
V měsíci dubnu 2025 byly všechny potřebné pozemky 
zaměřeny a v červnu obec obdržela první grafický 
návrh projektu cyklostezky a turistické trasy. Na základě 
drobných úprav po proběhlé prohlídce v místě stavby 
bude vypracována konečná verze projektu, která bude 
předložena dotčeným orgánům a MěÚ Hořovice za úče-
lem zahájení stavebního řízení.
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Výstavba nového veřejného 
osvětlení v rámci projektu 
ČEZ, a.s. „BE_Podluhy_kNN_
čparc. 124/1, IV-126035679“
Firma ČEZ, a.s. provádí od 9.6.2025 realizaci projektu  
„BE_Podluhy_kNN_čparc. 124/1, IV-126035679“,  
ve kterém se jedná o výměně nadzemních kabelů NN  
za podzemní v lokalitě od trafostanice u bývalého 
kravína na pozemku parc.č. 138/5 v k.ú. Podluhy 

směrem do obce na novou stavební parcelu za byto- 
vým domem č.p. 210. 
Obec Podluhy zároveň realizuje v daném úseku insta- 
laci nových světelných bodů VO. Rekonstrukce VO  
v daném místě byla rozdělena do dvou částí, zemní 
práce na vedení VO provede firma Energon Grid, s.r.o. 
za částku 373.727,- Kč, demontáž starého osvětlení  
a instalaci nových svítidel včetně montáže sloupů  
provede firma Sunnymont, s.r.o. za cenu 225.753,33 Kč. 
Termín dokončení obou akcí je 31.7.2025. Josef Huml

Poplatky za svoz komunálního odpadu jsou pro rok 
2025 ve stejné výši jako v roce 2024:
❚ Fyzická osoba, která má trvalý pobyt v obci Podluhy  
 – 800,-Kč.
❚ Fyzická osoba, která má v obci Podluhy ve vlastnictví  
 stavbu určenou nebo sloužící k individuální rekreaci,  
 ve které není hlášena k trvalému pobytu žádná fyzická  
 osoba – 800,-Kč.
❚ Podnikající fyzická nebo právnická osoba, která vlastní  
 nebo má v pronájmu nemovitost k podnikání a nemá  
 samostatnou smlouvu o likvidaci odpadů – 1600,- Kč.

Na základě vyhlášky ze dne 4.12.2023 mohou být  
od poplatku na základě písemné žádosti osvobozeni 
tito poplatníci:
❚ Osoby, které vlastnící nemovitost nevyužívají k rekre- 
 aci, podnikání a nájmu.
❚ Osoby (s trvalým pobytem), které pro svůj zdravotní  
 stav nemohou ve svém trvalém bydlišti bydlet po celý  
 rok.
Splatnost místních poplatků (za svoz komunálního  
odpadu i poplatek ze psů) je stanovena k 31.5.2025.  
Uvedené místní poplatky jsou jedny z nejnižších z okol- 
ních obcí.
Přesto účetní obce evidovala k termínu 31.5.2025 
po splatnosti 175 neuhrazených poplatků od jednot- 
livých poplatníků. Obec má právo vymáhat nedoplatky 
exekučním řízením. 

Svoz komunálního odpadu:
❚ Svoz komunálního odpadu zajišťuje firma RUMPOLD-P  
 s.r.o., Úslavská 657/27, 301 44 Plzeň, provozovna  
 Příbram.
❚ Svozy jsou zajišťovány celoročně 1x týdně – každé úterý.

Místa pro shromažďování a sběr využitelných odpadů:
Pro shromažďování a sběr plastů, papíru, skla, textilu, 
kovů, jedlých tuků a olejů jsou určeny plastové kontej- 
nery barevně odlišné a označené podle jednotlivých 
druhů využitelných odpadů, které jsou umístěny na těchto 
veřejných prostranstvích:
❚ Prodejna Jednota – sklo, plast, papír, nápojové kartony,  
 jedlé oleje a tuky, kovy.
❚ Autobusová zastávka na Točně – sklo, plast, papír,  
 nápojové kartony, jedlé oleje a tuky, kovy.

Místa pro shromažďování a sběr nadměrného kovo- 
vého odpadu, bioodpadu, objemného a nebezpečného 
odpadu:
❚ Kovový odpad – kontejner u potoka před č.p. 21.
❚ Bio odpad – kontejnery jsou nepřetržitě přístupné:  
 1) u potoka před č.p. 21 
 2) před bývalým kravínem na okraji obce.
❚ Objemový odpad je prováděn dvakrát ročně v předem  
 vyhlášeném termínu (nejbližší termín - sobota 25.10.  
 2025).
❚ Nebezpečný odpad je dvakrát ročně v předem  
 vyhlášeném termínu (nejbližší termín - sobota 25.10.  
 2025).
❚ Drobné vyřazené elektrozařízení (videopřehrávače,  
 DVD přehrávače, radiopřijímače, dálkové ovladače,  
 sluchátka, baterie…) lze uložit do E-Boxu, který je  
 umístěný v prostorách chodby budovy Obecního  
 úřadu.
Od listopadu 2024 mají navíc možnost občané obce  
a vlastníci nemovitostí v obci obdržet zdarma domácí 
kompostéry na bioodpad o objemu 1.000 l na základě 
přidělené dotace, kterou obec získala od Ministerstva 
životního prostředí. Josef Huml

odpadové hospodářství v obci
Odpadové hospodářství v obci se řídí obecně závaznou vyhláškou o stanovení obecního systému odpa- 
dového hospodářství, která byla schválena zastupitelstvem dne 3.4.2024. Poplatky byly stanoveny obecně 
závaznou vyhláškou obce Podluhy o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství  
ze dne 4.12.2023. Obě vyhlášky jsou registrovány ve sbírce právních předpisů Ministerstva vnitra.
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smlouva o vytvoření společného  
školského obvodu s městem Hořovice
Po několika jednáních na úrovni starostů obcí 
s vedením města Hořovice byla v květnu 2025 
oboustranně podepsána Veřejnoprávní smlouva 
„Dohoda o vytvoření společného školského obvodu 
základní školy, jejíchž činnost vykonává 2. Základní 
škola Jiráskova 617, Hořovice, se sídlem Jiráskova 
617/6, 268 01 Hořovice“ za účelem zajištění povinné 
školní docházky pro žáky obce Podluhy. 
Obec Podluhy má na základě této smlouvy zajištěny 
podmínky pro plnění povinné školní docházky dětí 
s místem trvalého pobytu na území obce Podluhy,  
v případě cizinců s místem pobytu v obci za úplatu.
Žáci z obce mohou v rámci smlouvy využívat též 
veškerých dalších činností školských zařízení (zejména  
školní družiny) a školských služeb včetně školního 
stravování za stejných podmínek jako žáci s místem 
trvalého pobytu na území města Hořovice.

Obec Podluhy uhradí za každého žáka, který absol- 
vuje školní docházku v každém školním roce, částku 
10.000,- Kč. Platby budou realizovány od školního roku 
2025-2026 a to vždy po skončení daného školního roku.
Základní školy v Hořovicích navštěvuje ročně přibližně 
65 žáků z naší obce, takže roční náklady na docházku  
dětí budou činit na výdajové stránce rozpočtu cca 
650.000,- Kč.
Město Hořovice ve smlouvě garantuje, že svěřené 
finanční prostředky od jednotlivých obcí povede ve své  
účetní evidenci odděleně od ostatních finančních 
prostředků, a tyto finanční prostředky použije výhrad- 
ně na modernizaci 1. ZŠ Hořovice a 2. ZŠ Hořovice. 
Dále bude město Hořovice poskytovat dočteným  
obcím přehled čerpání výše uvedených finančních 
prostředků, včetně účelu, na nějž byly vynaloženy.

Josef Huml

obecní symboly
Jak to tak vypadá, v našem snažení o získání nových obecních symbolů se začalo blýskat na lepší časy,  
a tak vám v tomto vydání konečně přináším novinku a tou je schválení návrhu znaku a vlajky Poslaneckou 
sněmovnou. K tomu došlo během zasedání Podvýboru pro heraldiku a vexilologii dne 19. května 2025. 
Rozhodnutí bylo uděleno předsedkyní Poslanecké sněmovny paní Markétou Pekarovou Adamovou podle 
§ 34a zákona č. 128/200 Sb. o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, a v souladu s § 29 
odst. 3) zákona č. 90/1995 Sb., o jednacím řádu Poslanecké sněmovny, ve znění pozdějších předpisů. Nyní  
čekáme na to, až se bude ve sněmovně konat slavnostní předávání symbolů, abychom je mohli převzít  
a začít užívat. Finální podobu znaku a vlajky si můžete prohlédnout na obrázcích výše. Aneta Štěpničková

Nová vlajka obce Podluhy. Nový znak obce Podluhy.
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kontakty
Obecní úřad Podluhy 
telefon 311 514 722 
epodatelna@obecpodluhy.cz
Starosta  
Josef Huml 
telefon 775 579 885 
starosta@obecpodluhy.cz
Místostarostka  
Aneta Štěpničková
Účetní  
Hana Hasmanová

důležitá  
telefonní čísla
Záchranná služba 155
Policie 158
Hasiči 150

knihovna 
Podluhy 
– otevírací doba
Pondělí 8 - 11   a   14 - 17 hod.
Středa 8 - 11   a   14 - 17 hod.
Po telefonické domluvě může- 
me k zapůjčení knih přistoupit 
individuálně.
Hana Hasmanová 
Tel.: 311 514 722

Členský výbor CooP
Posezení pro seniory
V sobotu 1.3.2025 jsme uskutečnili každoroční posezení pro seniory v hos- 
podě U Horských. Zúčastnilo se ho 25 občanů. Paní Jaroslava Šubrtová 
přivítala všechny přítomné a popřála pěknou zábavu. Pan starosta Josef 
Huml promluvil o plánech obce na tento rok. Na harmoniku nám k tanci  
a poslechu zahrál a zazpíval pan Jiří Tobiška. Miroslava Štěpničková

Posezení pro seniory. Na harmoniku zahrál a zazpíval pan Jiří Tobiška.

Výroční schůze členského výboru CooP
V sobotu 24.4.2025 se konala výroční schůze Členského výboru COOP. 
Zúčastnilo se ho 18 členů a 3 hosté. Zahájila ji předsedkyně paní Jaroslava  
Šubrtová a přednesla zprávu o činnosti členského výboru. Následovala  
diskuze, usnesení a nakonec tombola. Pro všechny zúčastněné bylo připra- 
veno občerstvení. Miroslava Štěpničková

Výroční schůze členského výboru COOP.
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Mateřská škola Podluhy
Druhé pololetí školního roku uteklo a my bychom se opět rádi s Vámi 
podělili o to, co se v naší mateřské škole událo a co děti prožily. Vedle 
každodenního vzdělávání, her a různých pohybových aktivit jsme se snažili 
obohatit pobyt dětí i různými akcemi.
V únoru jsme navštívili nové prostory obecního úřadu, kde nás čekal mysli- 
vec pan Šíma, který si pro děti připravil velmi poutavé povídání a promítání  
o lesní zvěři, přírodě a důležité práci myslivců. Děti se seznámily s lesními 
zvířaty a ptáky, s jejich životem, prohlédly si různá paroží, poslechly si zvuky 
zvířat, prohlédly a vyzkoušely si vábničky na zvěř a na závěr si všechny zahrály 
lesní koncert.
Karnevalové veselí si děti v maskách tentokrát užily dvakrát. Nejprve s paními 
učitelkami a pak i s Bárou Ladrovou a kamarády. Ti si pro děti opět připravili 
program plný zpěvu, tancování i soutěžení s odměnami.
V březnu jsme vyjeli do Čechovy stodoly v Bukové u Příbrami. Naučné poví- 
dání o velikonočních a jarních tradicích spojené s tvořivou dílnou pro děti  
v krásném a vyzdobeném prostředí stodoly bylo velmi zajímavé.
V dubnu jsme slavili Velikonoce. Povídali jsme si o významu svátku, děti 
vyráběly, pomáhaly zdobit prostory školky a vyzkoušely si různé techniky  
zdobení velikonočních vajíček. V tvořivé dílně si vyzkoušely malování na sklo.  
Výsledek své práce – sklenici s namalovaným velikonočním zajíčkem si s nad- 
šením odnášely domů. Také jsme navštívili Hořovice, kde jsme ve spole- 
čenském domě zhlédli veselé představení Krejčíka Honzy. 
V květnu slavíme svátek maminek, a tak jsme maminky, babičky i tety pozvali  
do školky, kde jim děti nejprve zarecitovaly a zazpívaly. Pak si všichni společně 
vyrobili barevný obrázek a popovídali si. Ve školce nás navštívili hasiči z hasič- 
ské stanice Hořovice, kteří dětem formou pohádky přiblížili svoji práci a poučili 
je o chování v různých krizových situacích. Děti si prohlédly hasičské auto  Předškoláci se učí třídit odpad.

Předškoláci se učí třídit odpad.

Děti na výletě v Pražské Zoo.
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a vybavení, které hasiči potřebují ke své práci. Tradiční jarní focení nám 
trochu překazila zima, ale přesto jsme se fotili venku a fotky se povedly. 
Vyjeli jsme do Divadla v Příbrami. Veselá pohádka Jak se Honza učil 
bát, se dětem moc líbila. Navštívili jsme knihovnu na obecním úřadu. 
Paní knihovnice formou pohádky nabádala děti ke čtení a správnému 
zacházení s knihami, některé z nich jsme si vypůjčili a četli si je ve školce.
Červen byl opravdu plný různých akcí. Den dětí jsme oslavili návštěvou 
obce Křešín, kde pro nás místní hasiči připravili stezku s úkoly, na téma 
„Kým budu, až vyrostu.“ Starší děti se svými učitelkami ještě využily  
pozvání Domečku Hořovice a vydaly se pěšky do Dražovky, kde také 
plnily různé úkoly. Navštívili jsme ZOO v Praze a byli jsme opravdu 
nadšeni – i když jsme zdaleka neprošli celou zahradu, tak jsme měli 
spoustu zážitků. Viděli jsme lední medvědy, slony, žirafy, různé hady, 
plameňáky, tučňáky, želvy, surikaty, opice. Po dobrém obědě jsme ještě 
stihli výcvik lachtanů, kteří ve vodě předváděli opravdu skvělé kousky  
a moc nás pobavili. Unaveni a plni dojmů jsme odjížděli domů a slíbili 
si, že se ještě do pražské ZOO někdy v budoucnu vypravíme. Navštívilo  
nás divadlo pana Jakuba Bílka s pohádkou O neposlušných telátkách  
a Divadlo A šmytec! s představením Pohádky a říkadla z lesního paloučku. 
Slečna Karolína Lišková nám předvedla výcvik své border kolie Elinky.
Poslední červnový týden jsme pěšky vyrazili do Jezdeckého klubu  
ve Rpetech, kde si děti vyzkoušely jízdu na ponících i to, jak se o ně  
starat.  
Koncem června se budoucí školáci loučí s mateřskou školou. Aby se 
seznámili s prostředím školy a viděli, co je v září čeká, navštěvujeme  
v tomto čase některou z hořovických škol. Letos jsme požádali o přijetí  
ve 2. ZŠ Hořovice, kam budou všichni naši předškoláci od září docházet. 
Ve škole nás s prvňáky přivítala paní učitelka Hnízdilová. Předvedli nám, 
co se již naučili a do výuky zapojili i naše předškoláky. Krásné dopoledne 
jsme zakončili návštěvou Panské zahrady a zmrzlinou. 
Rozlučkovou besídkou, táborákem s opékáním vuřtů za účasti rodičů  
i prarodičů a spaním v mateřské škole zakončili předškoláci docházku  
do školky. Přejeme jim jen vše dobré a ať se jim ve škole líbí!
Děkujeme všem rodičům, příznivcům školky, panu starostovi i všem  
z obecního úřadu za vstřícnost, podporu a pomoc. Také velice děku- 
jeme autodopravci panu Jarolímovi, který nám poskytl na naše výlety 
dopravu zdarma.
Všem čtenářům zpravodaje přejeme krásné léto a dovolenou!

Kolektiv mateřské školy

Děti slavily čarodejnice.

Děti vyrobily jarní dekorace.

Děti při odpolední aktivitě.

Děti s hasiči HZS Hořovice. Děti po divadelním představení.
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TJ sparta Podluhy
Zimní přípravu jsme začali začátkem ledna 2025. Tréninky byly v úterý  
a v sobotu. Před jarní částí sezóny 2024-2025 proběhlo v únoru tradiční  
zimní soustředění ve Výtoni u Lipna, kde byla většina hráčů a to 16. Tento- 
krát jsme měli možnost trénovat kromě výběhů i na menší umělé trávě u ško- 
ly ve Frymburku. Hráči odvedli celkově dobrou práci v celém soustředění. 
Po soustředění dále pokračovaly tréninky. Před jarní částí se zapískovalo hřiště, 
propíchalo válcem s bodci, pohnojilo a oselo travním semenem. Začátkem 
března bylo první přípravné utkání s Hořovicemi „B“ na umělce s výsledkem 
1:1 a týden před jarní částí v Nové Vsi s výsledkem 7:3. Ačkoliv si myslím,  
že zimní příprava byla dobrá, za poslední léta jedna z nejlepších, neprojevilo 
se to na výsledcích. Bylo to z různých důvodů. V prvním zápase se zranil  
dlouhodobě Adam Grunt (zlomená klíční kost) a v dalších zápasech se postup- 
ně zranili další hráči. Herně se také moc nedařilo a vyvrcholilo to zápasem 
se Žebrákem, kde jsme obdrželi 5 červených karet. Byla to pro nás ostuda  
a věříme, že se to nebude nikdy opakovat. Bohužel Jakub Vaníček dostal  
18 měsíců distanc. Poslední 4 zápasy jsme zvládli a tak nakonec končíme  
na 2. místě. I přes všechny trable, bych rád poděkoval všem hráčům za celou 
sezónu. Děkujeme také všem fanouškům. 
V závěru soutěže rozšířili náš tým 3 hráči: Jan Zemánek, Yuri Tymchak,  
Ivan Shkelebei. Bohužel po sezóně skončil Jan Kalivoda. Děkujeme Kóčovi  
za spoustu branek, asistencí a celkovou fotbalovou radost, kterou za svoji 
dlouholetou podlužskou kariéru na našem hřišti rozdával. Jan Lizec

Trenérský štáb.

Radost z vítězného gólu Zdendy 
Grunta proti Hudlicím.

Oslava s fanoušky po posledním domácím zápase s Trubínem.
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statistiky
BRANKY
Michal Veselý 15
Jakub Vaníček 12
Tomáš Srp 9
Dominik Lacina 9
David Černý 3
Zdeněk Grunt 2
Michael Petráš 2
Štěpán Švarc 2
Vítek Jančí 2
Jan Kalivoda 2
Jakub Štajner 1
Lukáš Hejbal 1
Adam Grunt 1

CELKEM 61

ASISTENCE
Jakub Vaníček 13
Michal Veselý 7
Zdeněk Grunt 5
David Černý 5
Adam Grunt 4
Jan Kalivoda 4
Jakub Štajner 3
Tomáš Srp 3
Dominik Lacina 2
Jan Zemánek 2
Michael Petráš 2
Michal Mottl 1
Lukáš Hejbal 1
Vítek Jančí 1
Jaroslav Štěpnička 1

CELKEM 54

OBDRŽENÉ BRANKY
Jindřich Štěpánek 15
David Grunt 11

CELKEM 26

Tabulka 8. ligy 
2024-2025

dubnička lahoda  
Revival kabaret 
V pátek 1.11.2024 se konalo v nových společenských prostorách 
budovy Obecního úřadu v Podluhách představení „Dubnička 
Lahoda Revival Kabaret“. 
Velice povedené představení veselých písniček a vtipných scének 
autorské dvojice Vilém Dubnička a Zděnek Lahoda sledovaly di-
vácky zcela zaplněné prostory společenské části budovy. Dalším 
kladem společenské události bylo skvěle provozované občerstvení, 
čehož někteří návštěvníci využívali dlouho po představení. 

Josef Huml

Kabaret Dubnička a Lahoda.

I po skončení kabaretu panovala 
dobrá nálada.

kulturní akce 2024-2025 

Kabaret  
Dubnička a Lahoda.
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kvízový večer
V pátek 14.2.2025 se konal první Kvízový večer. Zúčastilo se ho 8 čtyřčlenných týmů. Každý tým měl na začátku 
večera nelehký úkol, a to vymyslet jméno pro svůj tým. O vítězství se tedy utkaly týmy – Záškoláci, Staříčci, 
Krausíci, 4HÁ, Pražský výběr, Šampióni, Pepa tým a Menza team. Týmy svedly lítý boj o dárkové vouchery  
do Bistra Dog ´n´Roll. Děkuji obci Podluhy, že podpořila tuto akci zakoupením dárkových voucherů.
Soutěžilo se v 6 disciplínách, kterými byly: Jak znáte Podluhy?, Přesmyčky, Slepá mapa, Uhodni písničku, Filmový 
archiv a Ukaž, co víš. 
Na prvním místě se umístil tým Šampiónů. Na druhém místě se umístily dva týmy - Pražský výběr a Záškoláci, 
proto o finálním umístění rozhodla závěrečná disciplína – pantomima, ve které jasně zvítězil tým Záškoláků  
a získal druhé místo. Krásné třetí místo obsadil tým Pražský výběr. Jana Štěpničková

degustace vín
V pátek 7. března se na obecním úřadě konala degustace vín, 
kterou nás provázeli manželé Marie a Petr Holakovští. Ti pro- 
vozují vinotéku Moje trucovna v Cerhovicích. 
Před začátkem každý návštěvník obdržel kartičku se seznamem vín, 
které byly následně rozlévány. Na tu jsme si mohli psát poznámky,  
jak nám který vzorek chutnal. K degustaci bylo připraveno osm bí- 
lých vín z vinařství Baláž z Dolních Dunajovic, od suchého „vlašáku“,  
až po sladkou Pálavu. Po nich přišly na řadu dva vzorky červených  
vín pocházejících z Bulharska. A protože ke každé degustaci patří  
také malé občerstvení, u každého stolečku byl připravený obložený 
talíř se sýry, šunkou, hrozny a bagetou. Odborné pojmy týkající se  
např. cukernatosti a kyselosti jednotlivých vín byly prokládány 
zábavnými historkami manželů Holakovských o jejich cestě za po- 
znáváním vína a otevřením vlastní vinotéky. Ráda bych také zmínila, 
že kromě provozování Trucovny pořádají v Cerhovicích v průběhu 
roku spoustu krásných akcí, jako jsou cestovatelské přednášky, pik- 
nik u koupaliště nebo třeba degustační stezku (Po)vinné Cerhovice, 
které jsem se letos zúčastnila, a tak vám ji mohu vřele doporučit. 
Abych se ale vrátila k naší podlužské degustaci, večer to byl oprav- 
du moc příjemný, plný smíchu, zábavy a dobrého pití. Na závěr, 
po ochutnání všech vzorků proběhlo hlasování o nejlepší víno,  
ale výsledky si bohužel asi vzhledem k množství vypitého vína  
nepamatuji :D Možná to byl jeden ze dvou ryzlinků vlašských, které 
jsme měli možnost ochutnat, ale možná mě někdo, kdo má lepší 
paměť, opraví. Každopádně, už vám můžu prozradit, že pro velký 
úspěch se chystá další degustace, konkrétně na 26. září 2025.

Aneta Štěpničková

Kvízový večer. Odměna pro soutěžící.

Degustací prováděli manželé Holakovští.

Degustace vína od vinotéky Moje Trucovna.
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Často se uklízelo na špatně 
dostupných místech.

Velikonoční tvoření.

Velikonoční tvoření
V sobotu 5.4.2025 se na obecním úřadu konalo Velikonoční tvoření. Děti i dospělí si upletli pomlázku, ozdobili 
perníčky, vytvořili zápichy do květníku s velikonočním motivem, naučili se zdobit vajíčka voskem a vyrobili si  
vlastní šperk. Kdo měl chuť, mohl si dát něco dobrého na zub z pohoštění, které připravily členky kulturní komise. 
Připraveno toho bylo opravdu hodně, a proto nás mrzela velmi nízká účast. Věříme, že se zúčastněným akce líbila  
a naladili se na blížící se Velikonoce. Jana Štěpničková

Holčičky si vytvořily zápichy do květníku  
s velikonoční tématikou.

ukliďme Podluhy
Čtrnáct dobrovolníků z Podluh se dne 29.3.2025 zapojilo do úklidové 
akce „Ukliďme Česko“. Ve třech skupinkách jsme vyrazili uklidit některé 
části naší obce a jejího okolí. Nasbírali jsme hodně lahví (plastových  
i skleněných), plechovek, obalů od sušenek a bonbónů, ale také pneuma- 
tiky a lyžařskou hůlku. Jana Štěpničková Odpad, který dobrovolníci nasbírali.

Dobrovolníci úklidové akce Ukliďme Podluhy.
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Čarodějnice
Poslední dubnový den již tradičně 
patřil všem čarodějnicím a čaro- 
dějům. Počasí bylo letos pěkné, 
a proto se na hřišti sešlo více než 
80 malých čarodějů a čarodějek. 
Většina z nich dorazila s krásným  
kostýmem, nebo alespoň s čaro- 
dějnickým doplňkem v podobě 
klobouku nebo pláště. 
Pro děti byla na fotbalovém hřišti 
připravena stezka s hádankami, 
na jejichž základě vyluštily jméno  
čarodějnice. Všechny děti byly odmě- 
něny drobným dárkem a následně 
už se mohly vrhnout na opékání 
buřtíků a další dobroty. Na závěr 
večera byla zapálena symbolická 
hranice s čarodějnicí.

Adéla Humlová

Večer s vůní Asie aneb Cesta  
do singapuru a thajských hor
V pátek 16. května se zrekonstruované prostory obecního úřadu v Pod- 
luzích proměnily v malé asijské dobrodružství. U stolečků se usadili 
hosté, kterým po celý večer s úsměvem roznášeli čepované pivko i dobré 
vínko manželé Hasmanovi – a za to jim patří velké poděkování. 
Plátno patřilo po celý večer fotografiím a videím z cesty po futuristickém 
Singapuru a Severním Thajsku. Společně jsme obdivovali nekonečný bazén  
na střeše hotelu ve tvaru lodi, Apple prodejnu na vodě, největší vnitřní 
vodopád i světelnou show pod korunami umělých stromů. Zavítali jsme 
do chrámů buddhistických i hinduistických, projeli se thajskými horami  
na motorkách, navštívili chrám v barvě sněhově bílé i nebesky modré  
a zasmáli se v Barbie taxíku. Poodhalili jsme i život místních mnichů. Tajně 
jsme vstoupili do voleb v zapadlé thajské vesnici. Možná probíhají jinak než  
u nás, ale jedno měly společné – i tam i u nás vyhrál starosta! Thajského 
sloníka si v soutěži právem vybojoval. Večer měl naprosto úžasnou atmosfé- 
ru, plnou smíchu, zvědavosti i sdílení. Děkuji všem, kteří přišli, za příjemně 
strávený večer. Přítomnost hostů, úsměvy a otázky mě moc potěšily a při- 
pomněly mi, proč má smysl se o tyhle cesty dělit. A co dál? Už teď se těším 
na podzimní pokračování! Společně navštívíme největší chrámový komplex 
na světě, který byl dlouhá léta ukrytý hluboko v kambodžské džungli...

Krásné léto všem přeje Míša Červenková

Čarodejnice 2025.

Cestovatelský večer s Míšou Červenkovou.

O cestovatelský večer byl velký zájem.
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Máje 
V sobotu 24. května se konaly tradiční Staročeské máje. Po něko- 
likaměsíčních přípravách jsme se před polednem sešli na návsi  
a čekali, jestli začne pršet nebo ne. Naštěstí spadlo jen pár kapek,  
a tak jsme po generálce mohli vyrazit na průvod obcí. Ten vedl  
stejně jako loni Kecal Jirka Prošek, za zády mu hrála jako vždy 
skvělá kapela Litavanka a o pořádek v obci, plynulý dopravní provoz  
a případné potrestání přestupků se postarali policajti Michal Jaňour 
a Zdeněk Šenkyřík.

Občerstvení májovníků a dalších 
účastníků průvodu zajišťovala po- 
jízdná hospoda na voze pana Kroce 
z Olešné. Celý průvod probíhal až 
překvapivě hladce a můj strach, 
že šest párů na připíjení nebude 
stačit a máje skončí katastrofou 
se naštěstí nevyplnil. Po tom, co 
jsme obešli část „u dvora“ jsme 
přes náves pokračovali kolem 
skvělých koláčů paní Wagnerové 
na Draha. Májovníci se stále drželi 
pevně na nohou a ze mě pomalu 

začala opadávat nervozita, že to 
nezvládneme. Jako vždycky jsme 
se na chvíli zastavili u pana sta- 
rosty, aby muzikanti popadli dech 
před závěrečným pochodem k má- 
jovnici. Tou byla tento rok Adélka  
Štěpničková, která tančila s Jéňou 
Poliakem. U Štěpničků se opět 
smažily řízky jako o závod, aby se 
mohli všichni májovníci posilnit 
před tancováním besedy. A tak 
jsme po šesté hodině s průvodem 
vyrazili na náves, abychom ty le- 

tošní máje slavnostně zakončili. 
Kolon bylo celkem šest, i když  
ta nejmenší kolona musela být do- 
plněna lehce odrostlejšími taneč- 
nicemi :D (díky Terko a Barčo!). 
Nakonec všechno dopadlo nad 
očekávání skvěle, za což patří  
obrovský dík všem lidem, kteří 
se na organizaci akce podílí. Le- 
tos mi ale největší radost udělali 
právě májovníci v čele s Adélkou, 
kteří se se svým nelehkým úko- 
lem poprali na jedničku, a ještě 
s nimi byla sranda! :) Večer jsme 
se pak všichni sešli na zábavě  
na hřišti. To už byla sice zima,  
ale o rozproudění krve se postaral 
skvělý DJ Sunny. A komu k zahřátí 
nestačil tanec, mohl si dát svařák 
u stánku rodiny Bažatových. A tak 
už to letos máme zase za sebou 
a můžeme se těšit na Staročeské 
máje 2026. Aneta Štěpničková

Kapela Litavanka na začátku průvodu obcí. Tancování před domem Májovnice Adély Štěpničkové.

Májovníci při příchodu na náves.
Vůz s koňmi každoročně 
doprovází Májovníky.Májovníci při tancování besedy.
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dětský den
Dětský den se tento rok konal netradičně v neděli 15.6.2025. Pro děti jsme 
letos připravili sportovní den. Mohly si tak na stanovištích vyzkoušet různé 
sporty – fotbal, volejbal, florbal, tenis, jógu a workout. Soutěžní stanoviště 
jako tradičně doplnil Myslivecký spolek z Podluh. 
Každý, kdo donesl vyplněnou kartu do tvořivé dílny, dostal odměnu a mohl  
si také vyrobit přáníčko pro tatínka ke Dni otců (V České republice se Den  
otců slaví tradičně 3. červnovou neděli, letos tedy 15.6. 2025). Na akci vystoupil 
kouzelník Čárykluk a sportovní gymnastky ze Sokola Příbram. Pokud měly děti 
zájem, mohly si nechat něco hezkého namalovat na obličej, vyrobit si náramek 
u Lenika Beads nebo si koupit copánky do vlasů. Občerstvení zajišťovalo hned 
několik stánků – obecní stánek, stánek U Koppíků, Ta Cantina, WRAPnutej 
Gáblík, Zrnoo káva a Pop´n´Floss CZ. Na závěr akce HZS Žebrák připravil 
pro děti pěnu. Věříme, že se akce dětem líbila a že budou místní sportoviště 
využívat s kamarády nebo rodiči. 
Děkuji všem zúčastněným dobrovolníkům na stanovištích za pomoc při reali- 
zaci akce. Jana Štěpničková

Na dětském dni vstoupil kouzelník Čárykluk.

Na dětském dni nechybělo malování 
na obličej.Tvořivý koutek.Stanoviště florbalu.

Stanoviště fotbalu.

Stanoviště workoutu.

Stanoviště jógy.
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kalendář akcí 2025
26.9. Degustace vín
11.10. Halloweenské dlabání dýní
18.-19.10. Zájezd do Pivovaru Bernard
15.11. Svatomartinská světýlka
29.11. Rozsvícení vánočního stromečku
21.12. Advent - Adventní hádanky
30.12. Dětský Silvestr

Přednáška pana Jana Štěpánka o historii Podluh.

O víkendu 21. – 22. června u nás 
bylo rušno. V sobotu se na hřišti 
TJ Sparta Podluhy konalo letní 
kino. Tentokrát byl na programu 
nový český film Moře na dvoře s 
Ondřejem Vetchým v hlavní roli. 
Promítání si nenechalo ujít asi 70 
diváků. A kdo nešel na film, mohl 
si dát třeba jenom pivo u stánku u 
Koppíků.

V neděli se pak v parku za opravdu 
horkého počasí konalo posezení s 
dechovkou. Ve stínu pod stromy ale 
bylo líp, a tak si mohli všichni užít 
vystoupení kapely Litavanka. Aby 
nikdo neměl hlad ani žízeň, pozvali 
jsme si manžele Kmentovy z hospody 
Na Ptákově. Po dvouhodinovém pro-
gramu kapely jsme se pak přesunuli 

do společenské místnosti obecního 
úřadu, kde se konala přednáška 
pana Jana Štěpánka o historii Pod-
luh, konkrétně o bádání, kde se v 
minulosti mohla nacházet podlužská 
tvrz. Celkově to bylo velmi příjemné 
odpoledne a věřím, že všichni 
posluchači si akci užili.

Aneta Štěpničková

letní kino a posezení s dechovkou
Občané na posezení s dechovkou. Kapela Litavanka.
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Pravděpodobně současně s výstavbou dvora kolem 
poloviny 17.stol došlo i k výstavbě tzv. starého  
ovčína v Podluzích při cestě směrem na Rpety.  
V době po třicetileté válce, kdy byly mnohé grunty, 
někdy i celé vesnice, pusté a většina půdy nebyla 
obdělávaná, byl totiž chov ovcí relativně rychlým  
a dobrým zdrojem příjmů vrchnosti. Rostoucí počet 
stád znamenal také potřebu zaměstnávat stále více 
ovčáků, proto k nám přicházelo i mnoho zkušených 
ovčáků ze zahraničí. Na panství pak obvykle bývalo 
několik různě velkých ovčínů samostatných nebo při 
vrchnostenských dvorech.
To platí i pro hořovické panství, kde v době nej- 
většího rozkvětu na přelomu 18. a 19. století bylo  
7 ovčínů. Z nich největší ovčín byl na Hrádku u Zá- 
luží, který byl vystavěn na místě zaniklého hradu 
za využití jeho materiálu. Další menší ovčíny byly  

v Podluzích, ve Rpetech pak vlevo od cesty ze Rpet  
na Felbabku, v Tihavě pak v místě zvaném  
„Na ovčárně“.
K podlužskému ovčínu se pak vztahuje zajímavá 
zmínka, kdy k roku 1731 je uváděn ovčák Jan Pe- 
char a jeho svatba s Veronikou, dcerou Antonína 
Weselého z Podluh. Rodina se posléze k roku 1745 
přestěhovala na Hrádek u Záluží, kde byl další ovčín. 
Ovčáci totiž bývali velmi soudržnou skupinou,  
chodili si navzájem za kmotry a svědky na svatbách 
a nepříliš často uzavírali sňatky s kýmkoli mimo své 
okolí.
K roku 1756 pak máme k dispozici první vyobrazení 
podlužského ovčína na mapě hořovického panství,  
kterou nechal vypracovat tehdejší majitel hrabě  
Evžen z Vrbna od zemského měřiče J. A. Kolbeho. 

ovčín a ovčáci v Podluzích
K roku 1648 se v „Urbáři hořovického panství“, sepsaném hejtmanem Jakubem Veltrubským pro tehdej- 
šího majitele panství hraběte Jaroslava Bořitu z Martinic uvádějí Podluhy a v nich ležící panský dvůr  
jako pusté. Pravděpodobně došlo k jejich zpustošení okolo roku 1639 během švédského vpádu. K roku 
1654 se již ale Podluhy a poplatky z nich uvádějí opět v Berní rule Podbrdského kraje, tedy muselo  
dojít k jejich obnovení. Starý panský dvůr z dob Pešíků z Komárova však asi obnoven nebyl a došlo  
k výstavbě nového panského dvora v dnešní lokaci na okraji vsi směrem na Hořovice.

Pohled na Podluhy přibližně z dvacátých let minulého století z prostoru nad motokrosovou dráhou, který je v současnosti 
zarostlý lesem. Ovčín je označen šipkou.

Pohled na Podluhy v současnosti z roku 2024  z přibližně stejné lokality. Ovčín je opět označen šipkou.
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Ovčín je vyobrazen jako podélné průchozí stavení  
s branami v kratších průčelích tak, aby byl umožněn 
pohyb stáda ovcí objektem. Součástí ovčína je také 
menší domek pro polního mistra, který zodpovídal 
za celý chod ovčína a jeho rodinu. Další pomocný 
personál pak byl ubytován v samotném ovčínu.  
Šlo zjevně o typizovanou sestavu objektů, obdobně  
je zobrazen ovčín u Rpet, pouze ovčín na Hrádku 
jako ústřední na celém panství vykazuje více objektů.  
Lokality v okolí podlužského ovčína jsou pak vcelku 
nepřekvapivě uváděny k roku 1756 jako „pod owczi- 
nem“, „pod owczinem welky kus“ a „u owczina“.

Obdobně je pak ovčín a k němu náležející domek 
zachycen v císařských katastrálních mapách v letech 
1840-42.

Objekt ovčína prodělal během své existence složitý 
stavební vývoj. Plán z roku 1842 ukazuje ovčín jako 
výrazně protáhlý objekt oproti stavu z roku 1756. 
Zřejmě s nárůstem počtu ovcí na panství došlo 
mezi těmito letopočty ke zvětšení objektu, aby měl 
dostatečnou kapacitu. Při srovnání rozměrů z roku 
1842 se stavem zachyceným v roce 1951 a promítnu- 
tím plánu na současný stav je pak zřejmé, že ovčín  
byl částečně opět ubourán a zkrácen zřejmě do roz- 
měrů původního stavu k roku 1756. K této změně 
došlo zřejmě v souvislosti se změnou funkce, kdy 
se ovčín po pozemkové reformě z roku 1919 stal 
součástí tzv. zbytkového statku a byl využíván  
k ustájení dojnic.

Detail vyobrazení ovčína na mapě z roku 1756.  
Vpravo od ovčína je umístěno obytné stavení personálu. 
Mapa je orientována nestandardně na jih.

Širší okolí ovčína na mapě z roku 1756 s místními názvy. 
Mapa je orientována nestandardně na jih.

Půdorys prodlouženého ovčína na mapě z roku 1842.  
Mapa je orientována na sever.

Současný areál firmy Lhoták s promítnutím katastru  
z 1842. Vlevo již opět zkrácený ovčín, vpravo průmyslový 
objekt na místě výkrmny.

Letecký snímek ovčína z roku 1951. Vlevo nahoře je vidět 
již zbořené obytné stavení.
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V současnosti je objekt ovčína částečně přestavěn  
a je využíván firmou Lhoták, s.r.o. Objekt si ale přes- 
to zachoval některé prvky původního stavu, patrné 
pod opadanými omítkami.
Zajímavou skutečností je, že objekt firmy tvoří v pů- 
doryse písmeno „Z“. To je způsobeno tím, že jedna 
část objektu využívá ovčín a druhá část je zjevně 
vystavěna nad zbytky bývalé výkrmny vepřů. Ta byla 
postavena během dvou let od roku 1954 na místní 
části, zvané „Pod Ovčínem“.

K ovčínu a ovcím v Podluzích se pak podařilo zachy- 
tit zajímavé zprávy (uvedno v Monografii Berounska 
a Hořovicka) od ovčáka Tomáše Veselého, který se 
narodil asi roku 1818 na Hrádku a které se vztahují 
k 1.polovině 19. století. Ovčák Veselý byl i nějaký čas 
zaměstnán také v ovčíně v Podluzích za doby nájemce 
Macháčka. Chov v této době byl výnosný, šlo hlavně 
o ovčí vlnu a plemeno ovcí, zvaných merinky. Při 
zmínce o merinkách si všichni určitě představí tzv.  
merino funkční ponožky. Hrabě Rudolf Vrbna tehdy 
objednal ovce merinky přímo ze Španělska a byly 
přihnány na Hořovicko přes Drážďany. Počet ovcí  
na panství tehdy dosáhl počtu 12.000 ks a vlna se ex-
portovala do Anglie. Pozvolný úpadek českého chovu 
ovcí pak nastal až v době, kdy hlavním exportérem 
vlny se stala Austrálie. Bylo to v době okolo roku 
1835. Před tím bývalo u ovčínů na panství až po 7 
osobách personálu, od polního mistra k pohůnkovi, 
ale pak počet ovcí na panství klesl rychle na 8.000 ks  
a s tím se postupně snižoval i počet personálu.

Při korunovaci Ferdinanda V. v Praze v roce 1836 byl 
přítomen i lvovský arcibiskup Pištěk. Tento církevní 
hodnostář koupil při korunovaci v Praze 200 meri- 
nek z Hořovicka pro své dva dvory v Haliči a ovčák 
Veselý s bratrancem Janem Šlosarem z Újezda je 
pěšky hnali do Lvova pět týdnů. Arcibiskup jim dal 
na výlohy (mýto, píci) 800 zlatých, ovčáci mu z nich 
ještě vrátili na konci 200 zlatých. Na Haliči pak zů- 
stali ještě dva roky, aby naučili místní ovčáky chovu 
merinek, ale těm se tam příliš nedařilo. Ještě v roce 
1855 pak získal nájemce Macháček na výstavě v Paříži 
za ovce z Podluh zlatou medaili.
Merinky byly choulostivé plemeno, nesměly zmok- 
nout a nesměly mít mokrou pastvu. Za dob roboty 
pak dostal ovčák, kterému merinky zmokly, 10 ran 
holí. Před stříží se ovce plavily ve splavu pod mlýnem 
Nových v Hořovicích. Denně se plavilo v době stříže 
700-800 kusů a pak bývaly ovce z celého panství 
stříhány na Skelné huti (Sklenářce).
Pro zvídavější čtenáře je možné uvést pro zajímavost 
ještě něco málo o chovu ovcích. Co se týče ovčáků, 
nejvýše postaveným byl mistr polní (Schaafmeister), 
který zodpovídal za celý chod ovčína, rozhodoval  
o všech pracích a řídil je. Zodpovídal také za zdraví 
ovcí a za jejich léčení. Vrchnost uzavírala s mistrem 
většinou písemné smlouvy, často na jeden rok a ně- 
kdy i opakovaně. Z praktických důvodů se mistři  
v ovčíně střídali kolem sv. Václava (28. září), kdy už 
byly ovce ostříhány a připuštěny.
Podle smlouvy si měl většinou mistr na své náklady  
najímat čeleď (pacholky, knechty), které musel  
ubytovat (obvykle v ovčíně) a živit. Odměňován byl 
většinou určitým procentem z výnosu ovčína (pro-
to výměna mistrů až po stříhání), z čehož ale často  
musel zaplatit čeledi. Dostával také naturálie – obilí,  
sůl. Mistr se mohl oženit, míval na ovčíně byt či 
domek, často také vlastní hospodářství. 
Meisterknecht (mistrův pacholek) byl zástupcem  
polního mistra a měl na starosti také krmení. Byl 
nejzkušenějším pacholkem, musel už umět vše jako 
mistr a vlastně byl jakýmsi „čekatelem“ na pozici  
mistra polního. Také on se mohl oženit, míval  
na ovčíně byt a také míval právo na své hospodářství. 
K ruce míval jednoho až dva pohůnky.
Ke specializovaným pacholkům patřil Lämmer- 
knecht, který měl na starosti jehňata a o skopce 
se staral Hammelknecht (skopčák). Oba patřili  
k už zkušenějším pacholkům a dokázali svou práci 
vykonávat samostatně. Hammelknecht míval k ruce 
pohůnka.

Současný pohled z roku 2024 na objekt ovčína.

Detail ovčína ze snímku Podluh z dvacátých let  
minulého století.
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Na nejnižší příčce v hierarchii ovčína stál pohůnek. 
Většinou šlo o nejmladšího adepta na ovčácké po- 
volání, který se teprve učil základům. Pásl stádo, 
poháněl ho, kam bylo třeba, a pomáhal ve všech 
pracích v ovčíně. 
U ovcí je na začátek třeba trochu výkladu k termino- 
logii, ačkoli dříve šlo o běžné výrazy. Samice obecně 
je ovce, samec je beran, vykastrovaný beran je skopec, 
mládě je jehně. Mladá ovce, která ještě nerodila,  
se jmenuje jehnice. Beran je v říji, ovce, která je  
v říji, se prská, po připuštění je březí. Porod jehňat  
se jmenuje bahnění a samici, která se obahnila,  
se říká bahnice.
Ovce se chovaly především na vlnu. Dodatkovým 
příjmem mohl být prodej mléka a sýra, ale ovce se 
mohly dojit pouze v určitých obdobích, protože časté 
dojení snižovalo výnos z vlny. Starší nebo zraněné 
ovce se také prodávaly na maso, kožešinu a kůži.  
Z ovčích střev se vyráběly struny. Z rohů se vyráběly 
knoflíky či střenky nožů. Ovčí hnůj se pak používal 
ke hnojení úhorů.
Většinu roku byly ovce na pastvě; na zimu musel být 
ovčín dobře zásoben senem, ale i v tu dobu se páslo 
na místech bez sněhu. Ovčín také musel být dobře 
zásobený vodou pro napájení ovcí. Také před střihem 
se ovce koupaly.
Ovce se stříhaly zpravidla dvakrát ročně – na jaře 
(od poloviny května do konce června) a na podzim 
(v září). Celý personál ovčína většinou na tuto práci 

nestačil, proto byli další pomocníci buď najímáni 
za plat nebo tato práce v ovčíně spadala do robotní 
povinnosti poddaných. Vlna se za přítomnosti hejt- 
mana panství vážila a zapisovala do knih i s počtem 
ostříhaných ovcí. Podle výsledku pak dostávali ovčáci 
svůj podíl.
Další období, kdy bylo třeba v ovčíně více pomoc- 
níků, byla doba bahnění, tedy období vrhu jehňat. 
Berani bývali připouštěni týden až dva před svatým 
Václavem (28. září) a přibližně ve druhé polovině 
února přicházelo bahnění.
Ovce v ovčínech bývaly ustájeny společně s tím,  
že byli odděleni berani, aby bylo připouštění kontro- 
lováno. Odděleny bývaly také nemocné ovce. Někde  
byly bahnice odděleny od jalovic, někde byla samo- 
statně jehňata, někde stál i samostatný ovčín pro 
skopce.
Na závěr článku si pak dovolím opět jednu malou  
odbočku. Týká se autora urbáře hořovického panství  
z roku 1648, hejtmana Jakuba Veltrubského, zmíně- 
ného na začátku tohoto článku. Ten sepisoval urbář 
s evidovanými povinnostmi a poplatky vesničanů 
údajně tak pečlivě, že si řadu z nich sám vymyslel  
a doplnil. No a nemohlo to dopadnout jinak, než  
že byl za svoji lakotu proklet. A od těch dob je údajně 
možné jej občas potkat v ohnivém kočáře, taženém 
černými koňmi, jak objíždí hořovické panství.

J. Štěpánek, Praha – Podluhy 2025

I zvěř čelí suchu, autům i lidem 
Letní měsíce posledních let jsou čím dál častěji spojovány s extrémními výkyvy počasí. Dlouhá období sucha, 
vysoké teploty a nedostatek vody zásadně ovlivňují nejen zemědělství a lesní hospodářství, ale i volně žijící zvěř. 
Ta pak hledá poslední zbytky vody a stínu, bojuje o přežití a právě zde hraje významnou roli myslivost a péče  
o krajinu.
Myslivci se dnes již dávno nezabývají pouze lovem zvěře. Jejich práce má významný ekologický rozměr, kdy pomáhají 
udržovat rovnováhu v přírodě, pečují o napajedla, budují kaliště, vysazují plodonosné keře nebo zajišťují klidová 
místa pro zvěř. V době, kdy vysychají studánky a potůčky, může napajedlo pro zvěř v lese znamenat rozdíl mezi 
životem a smrtí.
Dalším vážným problémem je narůstající pohyb lidí v přírodě. Turistika, cyklistika nebo rekreační běhání především 
s volně pobíhajícími psy – to vše je jistě zdravé a žádoucí, ale přílišná koncentrace lidí v lesích a na loukách  
má na zvěř rušivý dopad. Zvěř je stresovaná, vyháněná ze svých úkrytů, a v kritických chvílích, kdy potřebuje šetřit 
energii a hledat vodu, je nucena k pohybu. Unavená a vyplašená zvěř pak často vbíhá do vozovek, kde dochází  
ke kolizím s automobily a tyto srážky mívají fatální následky nejen pro zvěř, ale mohou být i pro samotné řidiče.
Proto je důležité si připomínat, že přírodu sdílíme s dalšími tvory. Respekt k lesu, šetrné chování a podpora myslivecké  
péče o zvěř a krajinu, jsou klíčové pro zachování rovnováhy mezi člověkem a přírodou. 
A tak Myslivecký spolek Podluhy apeluje na každého čtenáře, že pomoci může každý z nás – třeba i jen tím,  
že zpomalíme na silnici vedoucí přes les, nepouštíme své čtyřnohé přátele vbíhat do houštin a mlazin v lese, k výletu 
si vybereme méně frekventovanou trasu a vždy se chováme tiše a klidně.
S pozdravem Myslivosti zdar Myslivecký spolek Podluhy
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Čihadla u Hvozdce. Hrachoviště.

okénko paní Šárky Trejbalové
Dne 8. května 2025 se konal 51. ročník Pešíkova pochodu. Loni jsem šla 
poprvé a zkusila trasu 18 km. Letos jsem si troufla na 24 km. Užila jsem 
si procházku krásnou brdskou krajinou. Šárka Trejbalová

Valdecký rybník s Krkavčinou.

Výhled na Chaloupky a Kleštěnici.

Hadí mord nízký.
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Z Jivinské hory směrem k Olešné. Jindřichova skála.

Výhled z louky u Vitinky.

Jivinská hora.Úpolín nejvyšší.

Kleštěnice z úpatí Jivinské hory.
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